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سودایبیپایانادغامسازمانحفاظتمحیطزیست

که خشکسالی  چندسالی است 
روی ایران چنبره زده است و کاهش 
کشت  الگوی  و  سویی  از  بارش 
نامناسب در برخی مناطق به علاوه 
خانگی  مصرف  و  صنایع  نیازهای 
روی  پیش  پیچیده ای  شرایط 
مسئولان قرار داده است. از سال ۵۸ 
پیشنهادات و طرح های مختلفی 
ادغام سازمان محیط زیست  برای 

ارائه شده است. این بار نمایندگان مجلس ایجاد وزارتخانه آب و محیط زیست را چاره 
کار دیده اند اما به گفته دبیرکل فدراسیون صنعت آب تجمیع وظایف سازمان حفاظت 
محیط زیست و بخش آب وزارت نیرو و ایجاد وزارت آب و محیط زیست دارای نقاط 
ضعف زیادی است.  ادغام سازمان حفاظت محیط زیست با نهادهای دیگر موضوع 
تازه ای نیست. سال ۱۴۰۰ برخی نمایندگان وقت مجلس طرح تشکیل وزارت آب، انرژی 
و محیط زیست را ارائه دادند. این طرح با مخالفت نهادهای تخصصی محیط زیست 
مواجه شد. به عنوان نمونه احمد لاهیجان زاده، معاون محیط زیست دریایی سازمان 
حفاظت محیط زیست  تبدیل سازمان محیط زیست به وزارتخانه را  تیر خلاصی بر پیکره 
محیط زیست توصیف کرده و گفته بود:»سازمان محیط زیست باید مستقل از قوه مقننه 

یا مجریه باشد.«

پیشنهادتشکیلوزارتخانههای»انرژی«و»آبومحیطزیست«درمجلس
دی ماه سال ۱۴۰۰علی سلاجقه، رییس سابق سازمان حفاظت محیط زیست که ریاست 
بر سازمان منابع طبیعی را هم در کارنامه خود دارد  با درخواست رسمی از رییس جمهوری 
وقت خواستار ادغام این دو سازمان شد اما این طرح هم به نتیجه نرسید، البته موضوع 
ادغام این دو سازمان پیش از این هم بارها مطرح شده بود حتی یک بار در اواخر سال ۱۳۵۸ 
و دوره ریاست مرحوم تقی ابتکار با حکم شورای انقلاب که در آن زمان حکم قانون را داشت، 
سازمان جنگل ها با سازمان حفاظت محیط زیست ادغام و زیرمجموعه سازمان حفاظت 
محیط زیست شد اما در نهایت آب این دو سازمان در یک جوی نرفت. در تازه ترین 
و محیط زیست«  و »آب  »انرژی«  وزارتخانه های  پیشنهاد مطرح شده طرح تشکیل 
در مجلس شورای اسلامی مطرح و ۲۴ فروردین اعلام وصول شد؛ طرحی که موافقان و 

مخالفان خود را دارد.

گیرد قرار کار بهاستنادقوانینبالادستی،کوچکسازیدولتبایددردستور
علی شریعت، دبیرکل فدراسیون صنعت آب می گوید:»متاسفانه هر چند سال یک بار 
شاهد ارائه طرح های ادغام و یا تفکیک وزارتخانه ها هستیم این در حالیست که نه تنها 
خروجی مثبتی از اینگونه طرح ها حاصل نشده بلکه هزینه سرسام آوری بر بیت المال 
گویا تغییر نام وزارتخانه ها، تفکیک یا ادغام وزارتخانه ها، تشکیل  تحمیل شده است. 
استان های جدید و سلسله اقدامات این چنینی تنها هنری است که طراحان اینگونه 
کوچک سازی دولت  که به استناد قوانین بالادستی  طرح ها دارند؛ آن هم در شرایطی 
که در سایر کشورها،  گیرد. شریعت اضافه می کند:»در شرایطی  کار قرار  باید در دستور 
سیاست کوچک کردن دولت ها در دستور کار قرار گرفته، در ایران هرساله بر تعداد نهادها 
و و سازمان ها افزوده می شود و  تجربه این گونه روش ها نشان داده که تشکیل آن ها، به 
جز تحمیل  بار مالی گسترده بر بودجه عمومی کشور، دستاورد ملموسی نداشته است.« 
کید می کند:»تجربه اخیر کشور آرژانتین مبنی بر انحلال  دبیرکل فدراسیون صنعت آب تا
سازمان ها و نهادهای فاقد کارآیی و هزینه بر نشان داد که می توان با این روش، ضمن ایجاد 
تحول اقتصادی و چابک سازی دولت به هدف کاهش کسری  بودجه دولت و کاهش تورم 

دست یافت.«

طرحجامعآمایشسرزمینبرایحلاینمعضلازضروریاتکشوراست
دستگاه  در  دغدغه ها  سطح  که  می رسد  نظر  به  این گونه  شریعت  اعتقاد  به   
سیاستگذاری به حدی کاهش یافته که به جای پرداختن به مباحث اصلی، بر مسائل 
شکلی متمرکز شده است. فقط کافی است که به جای پرداختن به اینگونه مباحث، وزارت 
نیرو به عنوان متولی آب به وظایف و مسئولیت های خود در قبال صیانت از منابع آب 
کشور تمرکز کند و جلوی دست اندازی دیگر دستگاه ها و نهادها بر منابع آب کشور را بگیرد 
چون قانون اجازه برخورد وزارت نیرو با متخلفان را داده ولی این وزارتخانه به هر دلیل در 
مقابل این تخلفات کوتاه آمده است. او ادامه می دهد:»به نظر می رسد تقلیل مشکلات 
ک کردن صورت  به »عدم تمرکز در تصمیم گیری« در بخش آب و انرژی، بیش از همه پا
مسأله باشد. واقعیت آن است که چالش کمبود منابع آب در ایران سابقه چند صدساله 
دارد و این مشکل در سال های اخیر افزایش یافته است. وجود یک »طرح جامع آمایش 
سرزمین« که بر اساس آن ظرفیت های هر استان در حوزه کشاورزی ، صنعت و ...  مشخص 
کید  باشد، برای حل این معضل  از ضروریات کشور است.« دبیرکل فدراسیون صنعت آب تا
می کند: به نظرم تجمیع وظایف سازمان حفاظت محیط زیست و بخش آب وزارت نیرو و 
ایجاد وزارت آب و محیط زیست دارای نقاط ضعف زیادی است که از جمله می توان به 
کمیتی- نظارتی و تصدی گری- اجرایی دولت« همچنین تضاد منافع و  »خلط امور حا
ماموریت های غیر همسو در بدنه یک دستگاه« اشاره کرد علاوه بر آن شرایط اقتصادی، 
سیاسی و اجتماعی کشور به گونه ای است که آثار و عواقب هر گونه تغییر ساختار غیر قابل 
پیش بینی است و شاید اهداف مورد انتظار این ادغام محقق نشود و صرفا هزینه مضاعفی 

بر کشور تحمیل کند.

وزارتخانههاینیروو ایجادوزارتآبومحیطزیستیعنیتغییراتبنیادیدر
جهادکشاورزی

شریعت با بیان اینکه در حال حاضر وضعیت منابع آب کشور و منابع طبیعی و محیط 
زیست کشور با بحران های عدیده ای مواجه است، تصریح می کند:» با توجه به اینکه ایجاد 
وزارت آب و محیط زیست مستلزم ایجاد تغییرات بنیادی در وزارتخانه های نیرو و جهاد 
کشاورزی، راه و شهرسازی و محیط زیست است و همه این ها تاثیرات گسترده ای بر جامعه 
خواهند گذاشت، توصیه می شود به جای پرداختن به این گونه طرح ها، حکمرانی درست 
در این بخش ها مورد توجه قرار گیرد.« او با اشاره به برخی قوانین وضع شده در این حوزه 
می گوید: »از جمله این قوانین می توان به »سند مترقی ملی امنیت غذایی « اشاره کرد که در 
زمان دولت رئیس جمهوری شهید مصوب شد. مطابق این سند باید تا افق ۱۴۱۱ ، ۳۰میلیارد 
متر مکعب در مصرف آب صرفه جویی شود. به عبارتی مطابق این سند باید ۶ تا ۷ میلیارد 

مترمکعب در هر سال صرفه جویی در آب کشاورزی و صنعت و خدمات اتفاق بیفتد.

بهآنهانداریم بهترینقوانینرادربخشآبداریمولیباور
دبیرکل فدراسیون صنعت آب اضافه می کند:»بر اساس این سند هر گونه طرح انتقال آب 
و هر نوع شیرین سازی و سدسازی غیرقانونی است ولی شاهد هستیم هزاران میلیارد تومان 
صرف انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی می شود.   اینجاست که پی می بریم ما بهترین 
کید می کند: »فقط  قوانین را در بخش آب داریم ولی باور به آن ها نداریم.« شریعت در پایان تا
کافی است به همین سند ملی که بهترین سند آب در کشور است عمل کنیم به جای اینکه به 

دنبال طرح های بیهوده ادغام و یا ایجاد وزارت آب و محیط زیست باشیم.«

نگاه

به  فرانسوی ها  توسط   ۵0 دهه  اواخر  در  لار  سد 
و  اشتباه  جانمایی  مورد  دو  اما  رسید،  بهره برداری 
همچنین سازه ضعیف آن باعث شده فرار و نشت آب 
زیادی داشته باشد و هیچ گاه نتوانسته به تمام ظرفیت 
راستا چند سال پیش قرار شد  خود برسد. در همین 
لتیان  سد  به  لار  سد  از  آب  نشتی  انتقال  برای  تونلی 
ساخته شود تا از فرار آب جلوگیری کند. قرارداد ساخت 
تونل در سال 13۹6 منعقد شد، اما بعد از چند ماه ر ها 
1400مجدداً  سال  انتهای  از  اما  شد،  ج  خار اولویت  از  و 
رئیس   ،1404 سال  در  و  گرفت.حالا  قرار  کار  دستور  در 
کمیسیون محیط زیست شورای شهر تهران اعلام کرده 
که با وجود اختصاص 4 هزار میلیارد تومان برای انتقال 
، اما هنوز نتیجه مشخصی  آب از سد های طالقان و لار
بی اطلاعیم!  آن  سرنوشت  از  هم  ما  خود  و  نداشته ایم 
 140۲ سال  در  که  می شود  ح  مطر حالی  در  اظهارات  این 
مسئولان وقت اعلام کرده بودند که در صورت تأمین 
آب سد لار تا 1404 به  بودجه لازم، تکمیل تونل انتقال 
از  بهره برداری خواهد رسید و می تواند تأمین 30 درصد 

نیاز آب شرب پایتخت را انجام دهد.

انتقالآبسدلارتا1404
تخصصی  هلدینگ  مدیرعامل  رستمی«   »محمد 
نیرو ی قرارگاه سازندگی به عنوان مجری طرح های انتقال 
آب به پایتخت در مورد این طرح ها می گوید: در این راستا 
چند پروژه برای تهران تعریف شده است. انتقال آب از سد 
کرج به طول ٣۵ کیلومتر و همچنین بخشی از انتقال آب از 
سد لار هم توسط قرارگاه انجام شده است. طرح و پروژه »قمر 
بنی هاشم« هم در دست اجرا داریم که در این پروژه رینگ 
گر به هر دلیلی  کمربندی اطراف شهر تهران ایجاد می شود تا ا
آب از سد های غرب تهران نرسید، بتوانند انتقال آب را   ا ز 
شرق تهران انجام  دهند و بالعکس. بخشی از این پروژه هم 

انجام شده و بخشی هم در حال انجام است.
وی افزود: همچنین دو پروژه آبرسانی دیگر برای تهران 
تعریف شده که با این پروژه ها طرح جامع آب تهران تکمیل 
شود. یک پروژه طرح انتقال آب از سد لار و سامانه دوم 
است که در این پروژه تونل ٢٨ کیلومتری حفر می شود که ١٠ 
کیلومتر آن با تی بی ام حفاری شده و ١٨ کیلومتر از این پروژه 
گفت: برای اجرای این  هم در حال انجام است.رستمی 
پروژه هماهنگی خوبی بین دولت و شهرداری تهران انجام 
شده تا شهرداری تأمین اعتبار کند و بخشی از تأمین اعتبار 
در حد ٢ همت این پروژه تکمیل می شود و تنها همین پروژه 
می تواند سالانه تا ١٣٠ میلیون متر مکعب آب به شبکه تهران 
اضافه کند.وی با اشاره به پروژه دوم آبرسانی تهران اظهار 
داشت: پروژه دوم خط دیگری از سد طالقان است که به 
عنوان خط اضطراری تأمین آب تهران تعریف شده و درحال 

اجراست.
مدیرعامل هلدینگ تخصصی نیروی قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء ادامه داد: در این پروژه برای انتقال آب از سد 

طالقان تونل ۶٠ کیلومتری تعریف شده است .

ازلاربهلتیان
در این راستا، علی زنوبی، مدیر عامل مؤسسه فاطر 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا درباره تکمیل پروژه انتقال آب 
لارنیز گفته بود: آب از این تونل به سد لتیان منتقل می شود. 
در واقع آب از رودخانه هراز و سد لار واحد تونلی به طول ۲۰ 
کیلومتر می شود که زیر سد لتیان قرار دارد. آب از طریق این 

تونل ها به سد لتیان و سپس به شهر تهران منتقل می شود.
وی با بیان اینکه تمام فرار آب سد لار وارد رودخانه هراز 

می شود، گفت: سالی ۳۳۰ میلیون تخصیص این آب است 
کنون ۱۵۰ میلیون آن پمپاژ می شود. با تکمیل این تونل  که ا
دیگر نیازی به پمپاژ نیست و لذا ۱۸۰ میلیون هم به آن ۱۵۰ 

میلیون اضافه شده و به عدد ۳۳۰ میلیون می رسد.
زتوبی افزود: این آب به شرق تهران می رود و با توجه 
کمک بسیار زیادی  به وضعیت بحرانی منابع آب تهران 
محسوب می شود. در حال حاضر بخش زیادی از آب شرق 
تهران به وسیله آب چاه تأمین می شود، اما با تکمیل این 

پروژه دیگر نیاز آبی به چاه  کاهش پیدا می کند.
گر منابع به موقع تأمین شود تا سال  وی با بیان اینکه ا
۱۴۰۴ شاهد تکمیل پروژه تونل هستیم، تصریح کرد: منابع 
مالی موردنیاز این طرح بین ۲ تا ۳ هزار میلیارد تومان – با 
کنون ۵۰۰ میلیون تومان به این  تورم سال ۱۴۰۲ - است که تا

پروژه تخصیص داده شده است.
با این حال به نظر می رسد هنوز این قرارگاه نتوانسته به 
تعهد خود برای تکمیل پروژه های آبرسانی عمل کند. اما 
چرا با وجود اختصاص ۴ هزار میلیارد تومان همچنان این 
اتفاق رخ نداده سؤالی است که متولیان باید به آن پاسخ 

دهند!

کمک۹هزارمیلیاردتومانیشهرداری
که  می شود  مطرح  حالی  در  بزرگ زاده  وعده های 
رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر تهران اعلام 
کرد ۴ هزار  گزارشی در مورد هزینه  که هنوز هیچ  می کند 
میلیارد تومانی شهرداری به طرح انتقال آب از طالقان و 
طرح انتقال آب های نشتی از لاربه لتیان به آن ها نرسیده 
است. »مهدی پیرهادی« رئیس کمیسیون محیط زیست 

شورای شهر تهران در خصوص بحران آب معتقد است که 
نباید همه تقصیر ها را گردن شرایط اقلیمی و بارش های کم 
امسال انداخت. وی در گفت و گو با »شهروند« می گوید: 
علاوه بر کمبود بارش ها در تهران، رشد قابل تامل جمعیت 
در تهران، البرز و حتی قزوین که منابع آبی مشترکی دارند، 
باعث شده تا مصرف این مایه حیات به شدت تحت تأثیر 

قرار گرفته و افزایش پیدا کند.
کنیم  روزتلاش  به  با تجهیزات  باید  اینکه  ذکر  با  وی 
تا مصرف آب را پایین آوریم می گوید: در عین حال باید 
فرهنگ و الگوی مصرف آبی ما نیز اصلاح شود. مثلاً در 
حال حاضر سرانه مصرف آب در تهران با میزان بارش ۲۲۹ 
میلی لیتر باران در سال، به چیزی حدود ۳۲۰ تا۳۷۰ لیتر در 
کشور های پربارش، این  کثر  روز می رسد؛ درحالیکه در ا
ارقام بسیار پایین تر است. مثلاً درکشوری مانند سنگاپور 
با بارندگی ۱۰ برابر بیشتراز ایران، سرانه مصرف آب ۱۴۱ لیتر 
در روز است. یا در سائوپائولو که میزان بارش ها در آن چیزی 
حدود ۲۵۰۰ میلی لیتردر سال است مصرف سرانه آب ۱۴۱ 
کارتا،  لیتر در روز گزارش شده است. یا در مثالی دیگر در جا
با بارش ۱۸۰۰ میلی لیتری باران در سال، سرانه مصرف ۱۷۵ 

لیتر در روز است.
آب های  از  استفاده  جای  به  اینکه  ذکر  با   پیرهادی 
کرد  زیر زمینی و حفر چاه ها باید از منابع دیگر استفاده 
کنون بخش عمده ای  که تا می گوید: واقعیت این است 
گذشته و  آب تهران از طریق چاه ها تأمین می شد. سال 
همزمان با کاهش شدید آب سد ها، وزارت نیرو می خواست 
شهر  شورای  ولی  کند  حفر  تهران  در  چاه  زیادی  تعداد 
به شدت با آن مخالفت کرده و جلوی آن را گرفت. چون 
معتقد بودیم که حفر چاه های بیشتر باعث کمیود شدید 
آب می شود و می تواند فرآیند فرونشست در تهران را سرعت 

ببخشد.
وی ادامه می دهد: برای همین بعد از تشکیل جلسات 
، قرار شد تا به پروژه  های انتقال آب که  کارشناسی بسیار
از قبل استارت خورده بود کمک کنیم تا زودتر به نتیجه 
گذشته ۴ هزار میلیارد  ؛ در سال  برسد. به همین منظور
لار  و  سدطالقان  آب  انتقال  پروژه  تکمیل  برای  تومان 
اختصاص دادیم و برای امسال هم در نظر داریم که ۵ هزار 
کنون در  تا میلیارد تومان دیگر اختصاص دهیم. یعنی 
مجموع چیزی معادل ۹ هزار میلیارد تومان برای این پروژه 

مهم از سوی مدیریت شهری اختصاص پیدا کرده است.
پیرهادی تصریح می کند: با این حال هنوز مشخص 
یعنی  است؟  شده  چه  پروژه  این  سرنوشت  که  نیست 
گزارشی به ما ارائه نمی دهند که چرا با  متولیان امر هیچ 
وجود تأمین بودجه، هنوز این طرح به سرانجامی نرسیده 

است.
اینگونه  برای  بودجه  اختصاص  نحوه  مورد  در  وی 
طرح ها نیز می گوید: این بودجه در حساب و کتاب های 
بین شهرداری و دولت لحاظ می شود. یعنی در محاسبه 
که شهرداری ۴  گفته می شود  طلب و بدهی بین آن ها، 
هزار میلیارد به دولت در این زمینه کمک کرده و این رقم از 

بدهی دولت به شهرداری کم می شود.
کید براینکه تکمیل این پروژه می تواند  پیرهادی با تأ
کند  تأمین  را  تهرانی ها  نیاز  مورد  آب  از  مهمی  بخش 
می گوید: سد لار سالانه ۱۶۵ میلیون مترمکعب نشتی آب 
دارد که هدر می رود و به دریا میریزد. اما اجرای طرح انتقال 
آب می تواند باعث جلوگیری از اتلاف این حجم از آب شده 
و به شبکه مصرفی آب شرب تهران اضافه شود. بنابراین 

تکمیل این طرح بسیار مهم است.
رودخانه های  از  آب  انتقال  طرح  به  همچنین  وی 
کشور به تهران اشاره می کند و می گوید: براساس  شمال 
مطالعات منتشر شده، سالانه حدود ۱۰ میلیارد مترمکعب 
آب از رودخانه های شمال کشور بی هدف وارد دریای خزر 
گر بخشی از این منابع به تهران منتقل شود،  می شود. حالا ا

پایتختگزارشمیدهد تنشهایآبیدر »شهروند«همزمانباآغاز

سرنوشت نامعلوم پروژ ه های انتقال آب به تهران پیر هادی :
وارد  هراز  رودخانه  آب 
دریای خزر شده و تبدیل 
می شود  شور  آب  به 
آنهم بدون آنکه ما از آب 
شرب  استفاده  دریا  این 
کنیم، لذا ضرورت داشت 
هدررفت  این  جلوی  تا 
آب شیرین را بگیریم
مجموع  در  تاکنون 
هزار   ۹ معادل  چیزی 
برای  تومان  میلیارد 
از آب   انتقال  پروژه    دو 
به  لار   و  لتیان  های  سد   
مدیریت  سوی  از  تهران  
پیدا  اختصاص  شهری 
کرده است.

، نیاز آب شرب شهر تهران را به حدود یک و نیم میلیارد مترمکعب در سال رسانده که این نیاز آبی    ] حمید رضا خالدی[  رشد جمعیت پایتخت در سال های اخیر
اهمیت اجرای پروژه تونل سد لار که بیش از 330 میلیون مترمکعب از این مقدار را تأمین می کند، نشان می دهد.با این وجود این پروژه که تمام مجوز های لازم را برای 
، طالقان و ماملو تأمین می شود  ، لتیان، لار اجرا کسب کرده بود، در دولت گذشته به مدت 3 سال ر ها شده بود.آب شرب به پایتخت در حال حاضر از سدهای امیرکبیر
، سهم کمتری در تأمین آب پایتخت داشته که این سهم کم به واسطه سازه ضعیف این سد است. حالا برای تکمیل این پروژه شهرداری چهار  که در این میان سد لار
هزار میلیارد تومان در سال گذشته به دولت کمک کرده است . با این وجود شورای شهر  همچنان مدعی است که وزارت نیرو و دیگر نهاد های مرتبط هنوز  گزارشی 

در مورد هزینه کرد این بودجه ارائه نکرده اند . موضوعی که چالش های بسیاری  را به همراه داشته است.

بــا تمــام ایــن تفاصیــل، ســخنگوی صنعــت 
آب در آخریــن اظهــار نظــر در ایــن خصــوص 
از  آب  انتقــال  برنامــه  هیــچ  اســت:  گفتــه 
دریــای خــزر و دریــای عمــان بــه تهــران وجــود 
ح انتقــال آب از طالقــان و لار در  نــدارد امــا طــر

حــال اجراســت.
عیســی بــزرگ زاده، دربــاره آخریــن وضعیــت 
ح هــای انتقــال آب بــه تهــران، اظهــار کــرد:  طر
ح هــای انتقــال آب از طالقــان و  از گذشــته طر
نشــتی لار بــرای تشــکیل پروژه هــای انتقــال 
هــر  اکنــون  و  شــد  طراحــی  تهــران  بــه  آب 
طبــق  اجراســت.  حــال  در  ح هــا  طر ایــن  دو 
طالقــان  ح  طــر گرفتــه  صــورت  برآورد هــای 
امســال بــه نتیجــه می رســد و فــاز اول ایــن 
ح انتهــای بهــار و فــاز دوم آن در تابســتان  طــر
ســخنگوی  رســید.  خواهــد  نتیجــه  بــه 
صنعــت آب بــا بیــان اینکــه بــرای اجــرای ایــن 
ح پنــج هــزار میلیــارد تومــان در نظــر گرفتــه  طــر
شــده و تأمیــن مالــی آن در ایــن لحظــه خــوب 
مطابــق  کــه  می شــود  پیش بینــی  و  اســت 
ح اجرائــی شــود، وعــده  برنامه ریــزی ایــن طــر
می دهــد: پــروژه ســد لار نیــز بــه شــرط تأمیــن 

مالــی بــه نتیجــه خواهــد رســید.

وعده دوباره


